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اشتغال خارج از زندان مشغول به کارند

آرمان ملی- سهیل ثابت: بازدید از اراضی کشاورزی 
و دامپروری اشتغال زندانیان فشافویه که با حضور جمعی از 
خبرنگاران از رسانه های مختلف انجام شد نشان داد که دستگاه 
قضائی در وسعت و ابعاد بسیار بالایی در حوزه های مختلف 
برای زندانیانی که با تعاریف خاص سازمان زندان ها به کار گرفته 
می شوند برنامه مدون و ویژه ای برای اشتغال اعم از درون زندان 
» اشتغال نشسته« و اشتغال بیرون از زندان تدارک دیده است. 
چنانکه مجموعه اراضی فشافویه که در آن زندانیان در کارهایی 
از جمله پرورش شترمرغ؛ دامپروری؛ پرورش ماهی، چوب بری، 
باغ پسته و... مشغول کارند یکی از چندین و چند پروژه سازمان 
زندان ها زیر مجموعه دستگاه قضائی در جهت اصلاح  و اشتغال 
زندانیان به شمار می رود. چه اینکه به گفته رحیم مطهرنژاد، مدیر 
عامل بنیاد تعاون زندانیان؛ »زندانی ها در کارگاه هایی برای وزارت 
دفاع نیز تولیداتی دارند و نوعی همکاری نیز با این وزارتخانه برقرار 
شده است.« چهارمین تور رسانه ای مرکز رسانه قوه قضائیه جدای 
از جنبه های دیگری که خبرنگاران و رسانه ها را با نحوه و چگونگی 
عملکرد سازمان زندان ها در حوزه اشتغال زندانیان آشنا نمود نوع 
نگرش تازه ای را نیز برای بسیاری در خصوص مقوله زندان و زندانی 
گشود. چرا که شاید تا پیش از این برای بسیاری وقتی صحبت 
از زندان و زندانی به میان می آمد صرفا محکومان و خلافکارانی 
متصور می شد که فقط به جهت تحمل مدت حبس خود به زندان 
آورده شده اند و تا پایان مدت حبس بدون هیچ کارکرد مفیدی 
صرفا در آن محل گذران اوقات می کنند. اما به گفته مسئولان امر 
سال هاست که سازمان زندان ها در راستای سند تحول قضائی در 
پی ایجاد اشتغال برای زندانیان بر آمده است. اشتغالی که هم برای 
خود زندانیان آورده ای  در قالب حقوق خواهد داشت و مهم تر از 
آن زندانی ها پس از پایان دوره حبس خود حرفه ای را به طور کامل 
می آموزند و به گفته مسئولان سازمان زندان ها گواهینامه  پایان 
دوره زیر مجموعه سازمان فنی و حرفه ای آن هم بدون درج عبارت 
زندانی به آنها اعطا می شود. نکته مهم تر اینکه خود سازمان زندان ها 
نیز برای آن دسته از زندانیانی که بخواهند بیرون از زندان برای 
خود کسب و کاری آغاز کنند تا حدودی وام های خود اشتغالی 
فراهم می کند. نکته جالب اینکه محکومان به اصطلاح رأی باز با 
هماهنگی و تجهیزاتی چون پابند الکترونیک هر روز پس از حضور 
در زندان و شروع کار در پایان روز مثل مردم عادی به خانه های خود 
باز می گردند تا خانواده آنها نیز بتوانند از حضورشان بهره مند شود. 
لازم به ذکر اینکه بنیاد تعاون زندانیان مسئولیت حرفه آموزی، 
اشتغال زندانیان و کمک به امرار و معاش خانواده های آنان را بر 
عهده دارد. این بنیاد با در اختیار داشتن هزار واحد تولیدی، سالانه 
بالغ بر ۵۰ هزار نفر از زندانیان را در داخل، پیرامون و بیرون از 
زندان های کشور مشغول به کار کرده است . این بنیاد با 1۰ شرکت 
همکاری دارد که خبرنگار »آرمان ملی«  به همراه سایر رسانه ها از 
شرکت کشت و صنعت حامیان فدک دارای چند مجتمع و ۲ هزارو 

۶۵۰ هکتار اراضی است، بازدید کردند.

     تفاوتی در برخورد با زندانی ها نیست
نشست خبری رئیس سازمان زندان ها با حضور رسانه های 
داخلی انجام شد که پس از صحبت های محمدی، رئیس این 
سازمان معاونان وی به پاسخگویی سوالات خبرنگاران پرداختند. 
در همین راستا محمود ضیایی فر، معاون سلامت، اصلاح و تربیت 
سازمان زندان ها در پاسخ به این پرسش خبرنگار »آرمان ملی« که 
در نوع مواجهه دستگاه قضائی تفاوتی میان برخورد میان زندانیان 
مطرح و به عبارت دیگر دانه درشت با زندانیان خرده پا وجود دارد، 
اظهار داشت: شاید بگویید که در هر ماده قانونی استثنایی هم 
وجود داشته باشد و شاید هم اینگونه باشد اما قاعده بر این نیست 
و اتفاقا برخی زندانی ها که سوژه شده و مطرح می شوند حقوقشان 
بیشتر به شکلی محدودتر می شود. چرا که وقتی برخی جرمی 
انجام داده و به زندان آمدند و آزاد شدند ولی همین رسانه ها فشار 
آورد و او را به داخل زندان بازگرداندند. ولی اگر آن زندانی یک آدم 
عادی بود بارها آزاد شده و رفته بود. هر زندانی چه اختلاس گر باشد 
و چه سارق خرده پا یک حقوق و تکالیفی دارند که مساوی است. 
ما کسی را داریم در داخل زندان ها وضع مالی اش خیلی خوب 
است و می تواند به داخل زندان ها و سایریبن کمک کند،  ولی به 
این دلیل به اینگونه افراد میدان نمی دهیم  که خدای ناکرده برای 
همکاران رسانه ای شائبه ای پیش نیاید که با یک زندانی به یک 
شکل و زندانی دیگر به شکلی دیگر برخورد کردیم. من استثنائات 
را می پذیرم اما تناقضی که در برخورد متفاوت با زندانیان است را 
قبول ندارم.  وی در خصوص اینکه برخی زندانیان مورد توصیه یا 
سفارش قرار می گیرند، بیان کرد: اگر در مجموعه ای کسی کار 
کند هزار نفر سفارش می کنند  و به نظر ما این از آن ۵ درصد اقلیت 

است و اینکه مجری قانون آن را بپذیرد ملاک است.
 

    زندانیان می توانند به تحصیل بپردازند
رئیس سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی کشور اظهار 
داشت: باید تمام تلاش خود را به کار بگیریم تا زندانیان به زندگی 
سعادتمند خود پس از زندان رسیده و تا به بازسازگاری اجتماعی 
برسند. محمدی تصریح کرد: سه بخش اقدامات تأمینی داریم که 
نگهداری مناسب زندانیان، کلیه خدمات نگهداری آنها، پوشاک، 
بهداشت، درمان و مباحث قضائی از جمله آنهاست. وی افزود: : 
اشتغال زندانیان در راستای پرکردن اوقات فراغت و نیل به تربیت 
آنها انجام می شود. در دو سال اخیر خروجی خدمات زندان ها به 
نحوی انجام شده که کاهش ۳۰ درصدی بازگشت به زندان ها 
را مشاهده کردیم؛ این حکایت از اهتمام سازمان بر گسترش 
فعالیت های فرهنگی زندانیان است. محمدی تاکید کرد: ما 
تفاهمنامه ای با سازمان فنی و حرفه ای داریم و گواهینامه های 
مهارتی که برای زندانیان صادر می کنند، بدون درج عبارت 
زندان است. غلامعلی محمدی تاکید کرد: 1۸ هزار زندانی در 
مراکز اشتغال خارج از زندان مشغول به کار هستند. همچنین ما با 
نهادهای گردشگری و آموزش و ترویج کشاورزی و... نیز همکاری 
داریم و برای بیش از 1۵۰ مهارت دوره حرفه آموزی برگزار 
می کنیم. محمدی در مورد ادامه تحصیل زندانیان با بیان این که 
تفاهم نامه هایی با وزارت علوم وجود دارد، اظهار کرد: زندانیان 
می توانند مقاطع تحصیلی را چه در سطح دانشگاهی و مدرسه ای 
ادامه دهند و حتما اخبارش را شنیده اید که برخی از زندانیان 

حتی از داخل زندان از پایان نامه یا رساله خود دفاع می کنند.

آرمان ملی- حمید شجاعی: تحولات 
سیاسی و اجتماعی در جامعه طی سال ها 
و دهه های مختلفی رخ داده که بعضا بر 
فرآیندهایی چون انتخابات اعم از انتخابات 
ریاست جمهوری، مجلس، خبرگان  و شوراها 
تاثیرگذار بوده اما تحت هر شرایط ممکن 
انتخابات برگزار شده و از درون آن دولت یا 
مجلسی با رویکردهای خاص بیرون آمده که 
در ادامه با عملکردهایش در حوزه های مختلف 
تاثیراتی غیر قابل انکار و بعضا غیرقابل جبرانی بر 
جامعه گذاشته است. نمونه این امر را می توان در 
انتخابات مجلس یازدهم در اسفندماه سال 9۸ 
و انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم در سال 
14۰۰ مشاهده کرد که به جهت رویگردانی 
بخشی از جامعه از انتخابات به واسطه نارضایتی  
از شرایط موجود، مجلس و دولتی روی کار آمد 
که به رغم وعده های پر زرق و برق  وضعیت 
جامعه را به ویژه در حوزه معیشتی و اقتصادی 
بغرنج تر از گذشته کرد. همین امر است که اتفاقا 
عده ای را بدین باور رسانده که با وجود تمامی 
انتقادات به شرایط موجود و عملکردها نباید 
اجازه داد که شرایط از این بدتر شود و از همین 
رو نیز معتقدند انتخابات مجلس آوردگاهی 
است که می توان با مشارکت در آن و انتخاب 
کاندیداهای معتدل و اصلاح طلب از طرفی 
مجلس را از دست  برخی تندروها و خالص سازها 
درآورد و از طرف دیگر با مطالبه گری دولت را 
پاسخگو نمود. اما در این مسیر چالش هایی 
وجود دارد که نشان می دهد مسیر چندان 
هم هموار نیست و شاید مهم ترین چالش در 
این میان نوع نگرش جامعه به این داستان 
باشد چرا که اساسا  برخی نگاهی به انتخابات و 
مشارکت ندارند و دیگر انتخابات و صندوق رای 
را نهادی برای تغییر به وضع مطلوب نمی دانند. 
حال اینکه برخی بخواهند در این میان نقش 
کاتالیزور یا تلطیف کننده فضا را بازی کنند و با 
سخنان انگیزشی جامعه را به حضور در انتخابات 
ترغیب کنند حداقل در چنین شرایطی که  
عملکردهایی نشان دهنده خلاف مشارکت بالا 

در انتخابات است  کار آسانی  به نظر نمی رسد.

    اصلاح طلبان و روحانی
اصلاح طلبان که همواره خود ر ا جریانی با 
محوریت مردم و پیگیری مطالبات آنها تعریف 
کرده اند چند سالی می شود که رویکرد چندان 
مثبت و موثری در انتخابات ها نداشته و مشخصا 

در دو مقطع اخیر چندان مشارکت فعالی 
نداشته اند و این موضوع نیز دقیقا به تحولات 
جامعه و نوع رویکرد سرمایه اجتماعی آنها 
به انتخابات بازگشته است. لذا وقتی مردم 
نگاه چندان مثبتی به انتخابات نداشته اند 
اصلاح طلبان نیز برنامه چندان مشخصی برای 
حضور در انتخابات ندارند. از همین رو است 
که اتفاقا سیدمحمد خاتمی به عنوان رهبر 
اصلاحات و چهره ای که همواره توانسته در 
جامعه جریان سازی کند و تاثیرگذاری داشته 
باشد نیز صرفا به توصیه هایی اکتفا کرده و به 
عبارتی کنار نشسته است. چه اینکه برخی 
معتقدند که خاتمی قصد کنش سیاسی ندارد و  
به بیان دیگر خیلی وقت است که بازنشستگی 
سیاسی خود را اعلام کرده است. اما دیگرانی 
سیاسی  فضای  در  بخواهند  که  هستند 
حاضر کنشگری کنند و بر جریان های هم 
نظر نیز تاثیرگذاری داشته باشند تا به نحوی 
میدان داری جریانی را در اختیار بگیرند. شاید 
بتوان حسن روحانی را یکی از مهم ترین این 
افراد در نظر گرفت که درصدد تاثیرگذاری 
بر انتخابات های مجلس و خبرگان رهبری 
است. تحرکات و اظهارنظرهای اخیر او ناظر 
بر همین امر است که او دنبال تاثیرگذاری 
سیاسی در جامعه و به ویژه جریانات سیاسی 
هم نظر است. اتفاقا اگر بخواهیم به قضیه نیک 
بنگریم و تحرکات روحانی را رصد کنیم به 
وضوح مشخص است که او می خواهد در یک 

همگرایی جریانی با اصلاح طلبان آنها را با خود 
وارد بازی انتخابات کند و اگر با توجه به شرایط 
حاضر خاتمی چندان تمایلی به کنشگری 
سیاسی در جهت خط دهی به اصلاح طلبان را 
ندارد اما حسن روحانی این نقش را در میان 
اصلاح طلبان به دست گیرد. چه اینکه دیدارهای 
چند وقت اخیر وی با احزاب اصلاح طلب از 
جمله کارگزاران سازندگی را می توان در همین 
مسیر تحلیل و قلمداد کرد. اخیرا نیز وی گفته 
باید اصلاح طلبان را راضی کنیم بیایند  اما 
پرسش مهم اینجاست که اساسا نوع مواجهه 
اصلاح طلبان با روحانی چگونه است. پاسخ 
این است که اصلاح طلبان به روحانی و حزب 
متبوعش صرفا به چشم یک متحد و مؤتلف 
استراتژیک می نگرند نه یک چهره اصلاح طلب 
که بتواند لیدری آنها را بر عهده گیرد. هر چند 
که هنوز هم اصلاح طلبان به جهت عملکرد 
روحانی و دولتش که به قرائت آنها سرمایه 
اجتماعی این جریان نیز به جهت آن عملکردها 
ریزش پیدا کرد انتقاداتی دارند و همین امر 
نیز باعث می شود که روحانی نتواند در این 
جریان سیاسی به عنوان یک لیدر اصلاح طلب 
این جریان را نمایندگی کند. چنانکه حسین 
سبحانی نیا؛ فعال اصولگرا می گوید:  »افراد 
منتقد زیادی در درون اردوگاه اصلاحات نسبت 
به آقای روحانی و عملکرد دولت او وجود دارند و 
آنها حاضر نیستند پرچم جریان شان دست آقای 
روحانی باشد.« سیدمحمود علیزاده طباطبایی 

عضو حزب کارگزاران نیز می گوید: »ورود 
اصلاح طلبان به انتخابات با محوریت کارگزاران 
دروغ و شایعه است چراکه حزب کارگزاران 
سازندگی خارج از چارچوب اصلاح طلبان 
اقدامی انجام نمی دهد. امکان دارد حزب اعتدال 
و توسعه لیست بدهد که اگر این کار را انجام 
دهد و افراد مورد اعتماد در آن حضور داشته 
باشند بعید نیست که اصلاح طلبان از لیست 
مذکور حمایت کنند.« با این حال آنچه مسلم 
است روحانی می تواند معتدلین  و میانه روها 
را با خود همراه کند، اما اصلاح طلبان اگر هم 
در انتخابات شرکت کنند روحانی لیدرشان 

نخواهد بود. 

    روحانی در جبهه اصلاحات پایگاهی 
ندارد

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص 
نوع مواجهه حسن روحانی و اصلاح طلبان 
اظهار داشت: آقای روحانی سوابق خوبی در 
جبهه اصلاحات ندارد و پایگاه و جایگاه ویژه ای 
نیز در میان اصلاح طلبان ندارد که بخواهد از 
آن پایگاه فراخوان دهد و مثلا فراکسیونی را 
ایجاد کند. اکنون در صف بندی های سیاسی 
مانند سابق فقط دو جناح اصلاح طلب و اصولگرا 
نداریم و افراد مستقل و میانه رو ممکن است به 
فراخوانی که آقای روحانی بدهد بپیوندند و در 
نهایت لیستی درست شود. ارائه چنین لیستی 
از بین تمام کسانی که تأیید صلاحیت نهایی 
می شوند مقدور به نظر می رسد؛ افرادی مستقل 
و میانه روکه با آقای روحانی مشکلی ندارند. 
مهدی آیتی، گفت: اگر امروز آقای روحانی 
می خواهد نقش لیدری اصلاحات را انجام دهد 
به دلیل سکوت آقای خاتمی است. آقای خاتمی 
به نوعی بازنشسته سیاسی شده است و روحانی 
آگاهانه می خواهد چنین شرایطی را تجربه نکند 
و از قلم رسانه نیفتد و می خواهد خودی نشان 
دهد و چنین مسیری را در لیدرشدن اصلاحات 
می داند. کاری هم که می کند از نظر سیاسی 
معقول و منطقی است و به هر حال عده ای هم 
طرفدار دارد و شاید بتواند. این فعال سیاسی 
همچنین بیان کرد: آقای روحانی در جبهه 
اصلاحات پایگاهی ندارد و خیلی خوش نام 
نیست، اما آن گروهی که دور آقای روحانی 
جمع می شود و احتمالا فراکسیونی را در مجلس 
تشکیل دهند، جبهه میانه رو و مستقل نام 

خواهد داشت، نه جبهه اصلاح طلب. 
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ذره بین

»آرمان ملی« مواجهه اصلاح طلبان با حسن روحانی در انتخابات پیش رو را بررسی می کند:

ائتلاف شاید؛  لیدری نه
   مهدی آیتی: سکوت خاتمی باعث شده روحانی بخواهد لیدر اصلاح طلبان شود

آرمان ملی – مطهره شفیعی: جواد نیک بین، عضو 
کمیسیون فرهنگی مجلس گفت: »خیلی از آقایان مسئول وقتی 
می خواهند با من صحبت کنند، می گویند با واتساپ به هم زنگ 
بزنیم. اگر حاکمیت باور دارد گمراهی از طریق تلگرام و اینستاگرام 
منتشر می شود یا باید مشابه آن را با همان قوت ساخت یا نباید آن 
را ترک کرد.« گفتنی است صداوسیما این اظهارات را پخش کرد!

   روایتی از مواجهه دولت ها با فیلترینگ
تلگرام، واتساپ، اینستاگرام و برخی دیگر از شبکه های 
اجتماعی مدت هاست که فیلتر هستند. فیلترینگ از سال ۸7 
آغازشد اما درآن مقطع شبکه های اجتماعی به وسعت امروز نبود و 
نخستین شبکه اجتماعی اورکات بود که امروز تعداد محدودی این 
شبکه را به خاطر دارند و زود فراموش شد. اولین دوره مسدودسازی 
اینترنت در زمان محمود احمدی نژاد بود. نشانه های این مساله 
از سال 1۳۸7 آغاز شد و فیلترینگ در حالی صورت گرفت که 
شرایط کشور آرام بود و بحرانی برای بهانه فیتلرشدن تا آن لحظه 
وجود نداشت. در سال ۸۸ مسدودسازی شبکه های مجازی مانند 
یاهومسنجر، جی تاک و وردپرس روند سریع تری به خود گرفت. 
جالب اینجاست که فیلترینگ جدی از دولت احمدی نژاد آغاز شد 
اما او در سال پایانی دولتش مدعی شد: »طرحی درست کردند که 
فضای مجازی را محدود کنند. اجازه تجمع که نمی دهید، مردم 
رسانه ای هم ندارند، در انتخابات هم که می آیند و حرفشان را با رای 
ندادن یا رای باطله یا رای دادن می زنند، آن را هم گوش نمی کنید؛ 
حالا می خواهید فضای مجازی را هم ببندید؟« دولت روحانی 
شعار استفاده آزاد از فضای مجازی را داشت چنانکه رئیس دولت 
یازدهم در ابتدی ریاست جمهوری اش گفت: »فضا باز شود، به 
ضرر کسی نخواهد بود؛ فضای دانشگاه، فضای شهر، فضای کشور، 

فضای رسانه مجازی و فضای اینترنت را آن قدر امنیتی نکنیم.« اما 
زمان زیادی طول نکشید که »وی چت« در سال 9۲ فیلتر شد. 
پس از آن  لاین وایبر در سال 9۳  به سرنوشت وی چت دچار شدند. 
سیگنال و کلاب هاوس نیز از جمله آخرین شبکه های فیلترشده 
در دولت روحانی هستند. در زمان روحانی تلگرام هم فیلتر شد. 
اکنون ابراهیم رئیسی بر سر کار است و جملات او درباره فضای 
مجازی و شبکه های اجتماعی فراموش نمی شود: »خود من در 
فضای مجازی هستم و دو میلیون فالوور دارم و خیلی از مسائل از 
این طریق به من می رسد.« ظاهرا آنچه رئیسی گفت تداوم دارد و 
دولتمردان و سیاسیون حامی دولت و نمایندگان مجلس کماکان 

از شبکه های اجتماعی فیلتر شده استفاده می کنند.

   تناقض در گفتار و رفتار فیلتری!
نکته قابل تامل رفتار متناقض  برخی دولتمردان است. به عنوان 
نمونه سخنگوی دولت بارها پیام خود را از طریق توئیتر منتشر 
کرده اما در عین حال می گوید:»پلتفرم های واتساپ و تلگرام 
که تحت حمایت دولت آمریکا هستند و ادعا می کنند استاندارد 
دارند یک مرتبه استاندارد خودشان را نقض کرده و از اغتشاشات 
و اقدامات تروریستی حمایت می کنند و آموزش ساخت و 
استفاده از کوکتل مولوتف و صحنه بریده شدن گلوی یک سرباز 
را منتشر می کنند.« قابل تامل تر از آن فعالیت وزیر ارتباطات 
در توئیتر است. زارع پور در اردیبهشت، در پاسخ به اینکه »اگر 
تصمیم گیری درباره رفع فیلتر تلگرام، واتساپ و اینستاگرام به او 
سپرده شود آیا امروز موافق رفع فیلتر است، اظهار کرده که »نه؛ 
موافق نیستم« وزیر اقتصاد هم مانند برخی دیگر از اعضای کابینه 
رئیسی پیام های خود را از طریق توئیتر منتقل می کند. شاید 
وزیر خارجه بیش از سایر دولتمردان رئیسی از توئیتر استفاده 

می کند که دلیلش رساندن پیام ها به خارج مرز است. شبکه های 
داخلی این قابلیت را ندارند و امیرعبداللهیان برای رساندن مواضع 
ایران از توئیتر استفاده می کند. چندی پیش فعالیت رئیسی 
درشبکه های فیلتر شده را تکذیب شد اما اینستاگرامش تیک آبی 
دریافت کرد. همزمانی این اتفاق با فیلترینگ این شبکه اجتماعی 
و محدودشدن دسترسی عموم کاربران ایرانی به اینترنت و 
شبکه های اجتماعی، انتقادهای بسیاری را به سمت رئیس جمهور 
دولت سیزدهم روانه کرده بود. نمایندگان مجلس هم از یک سو 
در شبکه های اجتماعی حضور دارند و از سوی دیگر به بررسی  
طرح صیانت ازفضای مجازی می پردازند. از سوی دیگر سخنگوی 
سابق شورای نگهبان هم از فعالان شبکه های اجتماعی بود. سال 
97 عباسعلی کدخدایی با خبرگزاری پانا مصاحبه کرد و به او گفته 
شد:»شما از فضای توئیتر استفاده می کنید و توئیتر برای مردم 
عادی فیلتر است، این تناقض ایجاد می کند.« و کدخدایی چنین 
واکنش نشان داد:»یک امکانی هست و ما داریم از آن استفاده 
می کنیم. امکانش نباشد، استفاده نمی کنیم. یک زمانی تلگرام 
بود من از تلگرام استفاده می کردم الان گفتند، نمی شود من هم 

استفاده نمی کنم.«

   مردم نامحرم هستند؟
مشخص نیست وقتی اکثر دولتمردان، نمایندگان مجلس 
و سایر مسئولان از شبکه های اجتماعی مانند توئیتر استفاده 
می کنند، چرا سایر مردم باید از این حق محروم باشند. جلال 
رشیدی کوچی نماینده مجلس چندی پیش گفته بود: »این 
تضادی که در بیان هست، باعث عدم اعتماد در جامعه می شود. بله، 
مردم ما پذیرفتند که در شرایط بحرانی و شرایط خاص، اینستاگرام 

فیلتر باشد. وقتی که شرایط پایدار شد چرا ادامه دادید؟« 

نماینده مجلس: همکاران می گویند با واتساپ با هم حرف بزنیم

تداوم فیلتر برای مردم، خواست مسئولان بدون فیلتر!
      چرا تصمیمی برای رفع فیلتر گرفته نمی شود؟

واکنش رئیس دانشگاه شهید بهشتی 
به ورود حراست به کلاس درس

بیش از حد  احساس مسئولیت 
کردند!

دانشگاه شهید  پیش حراست  روز  چند 
بهشتی با ورود به کلاس درسی که استاد در 
آن مشغول تدریس بود، اقداماتی انجام داد که با 
اعتراض دانشجویان مواجه شد. سیدمحمودرضا 
آقامیری رئیس دانشگاه شهید بهشتی در مورد 
ماجرای ورود حراست به کلاس درس برای 
تذکر در خصوص حجاب دانشجویان، توضیح 
داد: ما دانشگاهی هستیم که در بحث عفاف و 
حجاب خیلی مشکلی نداریم یعنی دانشجویان 
ما رعایت می کنند. بخش هایی از گفت وگوی 

آقامیری را در ادامه می خوانید:
از  یکی  در  اتفاقی  پیش  هفته  یک 
دانشکده های ما رخ داد که شاید به احساس 
مسئولیت بیش از حد یکی از افراد حراست 
مربوط بود؛ ما با آن فرد صحبت کردیم البته 
که حراست می تواند در محیط عمومی دانشگاه 
تذکر بدهد، اما کلاس حریم دارد؛ حریم کلاس، 

حریم استاد است. 
ما از اساتید خواسته ایم که رعایت کنند و 
به دانشجویان نیز توصیه کنند که حجاب شان 
را رعایت کنند. آن فرد نیز غرضی نداشته و 
احساس کرده باید تذکر بدهد و به این دلیل 
وارد کلاس شده که فکر نمی کرده استاد 
سرکلاس است و پس از ورود به کلاس تازه 

متوجه حضور استاد شده است.
ما تاکنون با مساله حجاب ایجابی برخورد 
کردیم و به افراد گفتیم که قانون می گوید 
باید با مقنعه وارد دانشگاه شوید و اولین 
دانشگاهی هم بودیم که این کار را کردیم و 
حتی مقنعه هایی نیز در اختیار دانشجویان 
 گذاشتیم تا با پوشش مقنعه وارد دانشگاه شوند.

تاکنون به هیچیک از دانشجویان به خاطر عفاف 
و حجاب نگفته ایم حق ثبت نام ندارند یا برخورد 
بدی با هیچکدام از آن ها نداشته ایم، با افتخار 
می گویم که کمیته انضباطی دانشگاه شهید 
بهشتی دو ماه است که هیچ پرونده ای ندارد و 

این برای ما افتخار است.
نمی گوییم هیچ ناهنجاری نداریم بلکه سعی 
کردیم ناهنجاری ها را از مسیر دیگری حل 
کنیم. حالا حراست نیز متناسب با وظیفه گاهی 

اقداماتی می کند، ولی باید با هم کنار بیاییم.
در هیچ جای جهان اجازه نمی دهند استاد 
کار سیاسی کند. در واقع کار سیاسی کردن 
برای استاد ممنوع است. من خارج از کشور 
تحصیل کرده ام و فضا را دیده ایم برای همین 
می توانم در این خصوص، شرایط را توضیح 
دهم. سال گذشته ما با ناهنجاری مواجه شدیم 
و از اساتید خواستیم که در این بازی همبازی 
دانشجو نباشند بلکه مربی باشند. زمانی که من 
در این دانشگاه مسئولیت گرفتم، به سه نفر 
گفته شده بود که به دلیل سیاسی از دانشگاه 
بروند و در واقع دو نفر از اساتید پیش از مدیریت 
من رفته بودند و خودشان نخواسته بودند 
سرکلاس حاضر شوند و یک نفر دیگر از اساتید 
دانشکده معماری بود که در دوره مدیریت من با 

وی تمدید قرارداد نکردیم.
 اگرچه تمدید قرارداد نکردن با این استاد 
بهانه علمی هم داشت، اما بخشی از علت عدم 
تمدید قرارداد وی مرتبط با قضایای سال قبل 
بود. فعالیت هایی مانند تحریک دانشجویان 
در فضای مجازی و امثال این می تواند دلیل  
عدم همکاری با ایشان باشد. البته اگر از این 
استاد بهانه علمی نداشتیم، با ایشان صحبت 

می کردیم و همکاری با وی را ادامه می دادیم.
مواردی که در خصوص قطع همکاری ها بیان 
می شود، درست نیست. ما در دانشکده های 
قبل  سال  که  داشتیم  اساتیدی  مختلف 
کنشگری هایی داشتند، اما همین امسال حکم 
تبدیل وضعیت آن ها را خودم امضا کردم حتی 
تعدادی از آن ها مسئول هستند و من در جایگاه 
یک مسئول با آن ها مراوده دارم. گاهی یک 
تفکر یا اشتباهی در فردی صورت می گیرد که 
مبتنی بر ذهنیت غلطی است که ایجاد شده و 
حالا دیگر آن تصورات جمع شده و فرد مشکل 
علمی هم نداشته پس مساله ای برای همکاری 
نداریم. البته اگر در مواردی مقاومت کنند، ما 
هم مجبور می شویم مقاومت کنیم، ولی تاکنون 
که خدارا شکر مشکلی در این زمینه ها نداشتیم.

من شایعاتی که در خصوص دانشگاه ها بیان 
می  شود را قبول ندارم. بستر بیرونی کاری 
می کند که فضا برای دانشگاه ها تخریب شود 
و می خواهند ناامنی فکری و احساس ناامنی 
برای کار اساتید ایجاد کنند. چنین مواردی 

واقعا زیبا نیست.
. در این مدت دیده ایم در برخی سایت ها 
نوشته اند، استادی را کنار گذاشته اند بعد 
بازنشستگی  از  زیادی  سال های  می بینیم 
آن استاد گذشته، ولی می گویند او را کنار 
گذاشته اند! اصلا مواردی هست که فرد خودش 
اصرار به بازنشستگی کرده و ما با خواست او 
موافقت کرده ایم بعد هرچه می گوییم حکم و 
درخواست بازنشستگی فرد وجود دارد، بازهم 
قبول نمی کنند. ما اصلا نمی توانیم زیر 7۰ سال 
کسی را بازنشسته کنیم، ولی مواردی هست که 
استاد پافشاری کرده و درخواست بازنشستگی 

داده و در نهایت پذیرفته ایم.
باید جلوی فضاسازی را بگیریم. در واقع 
فضایی ایجاد شده که افراد را به این کار هدایت 
می کند، ولی واقعا در دانشگاه ها خبری نیست. 
حتی بدترین دانشکده های ما از نظر فضاهای 
التهابی، امروز بهترین و آرام ترین شرایط را طی 
می کنند. ما می دانیم که تلاش می شود فضا را 

تخریب می کنند. 

توصیه های روحانی 
برای حفظ مصالح 

کشور است 

تخریب روحانی در دستور کار مخالفان است. محسن 
رهامی، فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به اظهارات 
رئیس جمهور پیشین می گوید: »آقای روحانی کسی 
است که از اول انقلاب مسئولیت هایی به عنوان نماینده در 
مجلس، مجلس خبرگان و شورای امنیت ملی داشته است و 
به آینده کشور و نظام احساس علاقه مندی و وابستگی دارد 
و طبیعتا که توصیه های ایشان از روی دلسوزی و برای حفظ 
مصالح آینده کشور است اما فراهم بودن زمینه های شرکت 
مردم در انتخابات هم بسیار مهم است. من صحبت های 

آقای روحانی را شنیدم.«

کشورهای عربی و 
مسلمان پشت مردم 

غزه بایستند

مقاومت مردم غزه درس بزرگی برای جهان بود. سخنگوی 
کمیسیون امور داخلی تاکید کرد: مردم غزه با مقاومت خود در 
برابر حملات رژیم صهیونیستی که در نهایت منجر به پذیرش 
آتش بس شد، تزلزل و آسیب پذیر بودن ارتش این رژیم را به  دنیا 
نشان داند. ولی ا... بیاتی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به اجرای 
آتش بس چهار روزه در غزه، بیان کرد: حضور ملت های مختلف 
در خیابان ها برای حمایت از مردم فلسطین نشانگر تضعیف 
رژیم صهیونیستی است. نماینده مردم تفرش در مجلس شورای 
اسلامی تصریح کرد: کشورهای عربی و مسلمان باید پشت مردم 

غزه بایستند و در ادامه برای بازسازی غزه گام بردارند.


